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گروه اقتصادی - فریال مستوفی با 
بیان اینکه نبود امنیت در سرمایه گذاری 
و آزادی های اقتصادی در ایران رغبت 
ســرمایه گذاری خارجی برای جذب 
سرمایه هایشــان به ایران را از بین برده 
اســت، گفت: ایران کشوری است که 
می توانست بنا به امتیازات خدادادی و 
انســانی که دارد محیطی مناسب برای 
جذب سرمایه گذاران خارجی تبدیل 

شود.
وی نســبتی بین اعتراضات اخیر 
و عدم رغبت ســرمایه گذاران خارجی 
برای ورود به ایران برقرار نکرد و افزود: 
ایــران نفت، گاز، نیــروی کار جوان و 

تحصیل کرده مناســبی دارد همچنین 
دسترسی مناسبی به آب های آزاد دارد 
و این پتانسیل ها می توانست ایران را به 
عنوان هاب خاورمیانه در زمینه جذب 

سرمایه های خارجی تبدیل کند.
مســتوفی ادامه داد: اقتصاد ایران 
علاوه بر تحریم ها خارجی با تحریم های 
فلج کننده داخلی نیز دست و پنجه نرم 
می کند و به نظر می رســد تحریم های 
داخلی بیــش از تحریم های خارجی 
رغبت سرمایه گذاری در ایران را سلب 
کرده است. اگر تحریم های داخلی نبود 
حداقل ســرمایه گذاران داخلی میل به 
ســرمایه گذاری داشتند در حال حاضر 

سرمایه گذاران داخلی به دلیل مقررات و 
مسائل پیچیده ایی که در محیط کسب و 
کار وجود دارد چندان به سرمایه گذاری 

در ایران رغبتی نشان نمی دهند.
ایــن فعال اقتصادی با اشــاره به 
عوامل بازدارنده در محیط کسب و کار 
ایران، تصریح کرد: احترام نگذاشتن به 
قراردادها، مقررات خلق الساعه و یک 
شبه، فســاد، تبعیض و عدم برخورد با 
مفســادان اقتصادی از جمله مهم ترین 
عوامل در ایجاد اقتصاد ناسالم در ایران 

هستند.
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری 
اتاق ایران در پاســخ به این پرسش که 

آیا خبری مبنی بر خروج هیات تجاری 
از ایــران بعــد از اعتراض هــای اخیر 

داشــتید؟ گفت: خیر، من در این زمینه 
خبری نشنیدم و در این زمینه بی اطلاع 

هستم؛ اما گروه ها و هیات های تجاری 
از روسیه و بلاروس به ایران می آیند.

چــراغ  داد:  ادامــه  مســتوفی 
راهنمای ســرمایه گذار خارجی برای 
ورود به یک کشــور مشاهده وضعیت 
ســرمایه گذاران داخلی اســت. ما در 
ایران شاهد فرار ســرمایه های داخلی 
هســتیم، اما زود اســت کــه از امروز 
دلیل خروج ســرمایه های خارجی از 
 ایران را به اعتراض های اخیر منســوب 
کنیم. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 
آماری از عدد خروج ســرمایه از ایران 
در دســت است؟ گفت: نمی توان رقم 
دقیقی از خروج ســرمایه از ایران اعلام 
کرد آمارها در این زمینه متناقض است 
سخن از خروج 30 تا 100 میلیارد دلار 
از ایــران به میان می آید و من نمی توانم 
روی هیــچ کــدام از این عددها صحه 
بگــذارم چراکــه بخــش خصوصی 
نمی تواند متولی ارائه آمار در این زمینه 

باشد.
به گفته عضو هیــات نمایندگان 
اتاق ایران؛ تعداد قابل توجهی از ایرانیان 
در ترکیه، دبی و ... اقدام به خرید  خانه 
کردند این مسئله بهترین گواه برای نشان 
دادن فرار سرمایه گذاری در ایران است.

وی تورم موجــود را به عنوان ام 
المــرض  اقتصاد ایــران معرفی کرد و 

افزود: چرا ما نتوانســتیم تورم موجود 
را مهار کنیم؟ شــاید بتوان گفت بزرگ 
شدن دولت و کسری بودجه مهم ترین 
دلیل باشد؛ دولت ها در ایران همواره در 
حال بزرگ شدن هستند و بخش قابل 
توجهی از بودجه ها صرف پروژه های 
غیر عمرانی می شود. رئیس کمیسیون 
بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی ادامه 
داد: ایران جزو بزرگترین کشــورهای 
تولیدکننــده نفت و گاز در دنیاســت 
همچنیــن 68 نوع ماده معدنی در ایران 
وجود دارد این پتانســیل را بسیاری از 
کشورها ندارند به عنوان مثال مگر ترکیه 
انرژی دارد که توانســته زمینه ها برای 
هــاب انرژی شــدن در  منطقه را برای 
خود فراهم کند؟ این کشــور توانست 
با سرمایه درست اقتصادی به موقعیت 
فعلی دست پیدا کند. مستوفی تصریح 
کرد: کشورهای عقب مانده تر ما مانند 
عراق و افغانستان توانستند تورم را روی 
کمتر از 5 درصد کنند اما ما چرا نتوانستیم 
تورم را مهار کنیم این در حالیســت که 
همواره در برنامه های توسعه ای خود از 
رشد اقتصادی 8 درصد سخن گفتیم اما 
به نظر می رسد این رشد به توهم بیشتر 

از عالم واقع نزدیک باشد.

رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی:

رشد اقتصادی ۸ درصدی بیشتر 
شبیه توهم است

رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی خاطر نشان کرد: چراغ سرمایه گذار خارجی برای ورود 
به یک کشور مشاهده وضعیت سرمایه گذاران داخلی است ما در ایران شاهد فرار سرمایه های داخلی هستیم زود است که از 

امروز دلیل خروج سرمایه های خارجی از ایران را به اعتراض های اخیر منسوب کنیم.

گروه اقتصــادی -  وزیر نیرو  
با اشــاره بــه کاهــش ۷0 درصدی 
بارندگی های امسال نسبت به شرایط 
نرمال و لزوم اجــرای طرح مدیریت 
مصــرف آب، از قطع انشــعاب آب 
مشترکان پرمصرفی که از دو برابر الگو 

بیشتر مصرف می کنند، خبر داد.
"علی اکبر محرابیان" با اشــاره 
به ســپری شدن دو ســال خشک در 
کشــور اظهار کرد: کشور در سال آبی 
۹۹ - 1۴00 رتبه ســوم خشکسالی را 
در طول 50 ســال گذشته و سال آبی 
1۴00 - 1۴01 که شهریورماه به پایان 
رسید، رتبه یازدهم خشکسالی را داشته 
است.وی گفت: بارندگی های امسال 
نســبت به شــرایط نرمال ۷0 درصد 
کاهش داشــته است. محرابیان افزود: 
پیش بینی های ســازمان هواشناسی و 

مرکز تحقیقات آب هم نشان می دهد 
که میزان بارش هــای پاییز 50 درصد 
کمتر از شــرایط نرمــال خواهد بود؛ 
البته وضعیت بارندگی مهرماه نشــان 
می دهد که پیش بینی ها تقریبا درست 
بوده اســت. در این شــرایط موضوع 
مهم مدیریت مصرف اســت که باید 
بــرای آن برنامه ریــزی کنیم؛ بر روی 
ســد ها و آب هــای زیرزمینی جدول 
دقیق منابع و مصارف استخراج کردیم 
و مســئولان حوزه های وزارت نیرو 
برنامه ریزی هــای دقیقی را با رعایت 
اصــول علمی اســتخراج کرده اند و 
تلاش می کنیم که ایــن اعداد و ارقام 
دقیق رعایت شود. برای رعایت اعداد 
مصرف لازم اســت مدیریت مصرف 
در همه بخش ها صورت بگیرد و باید 
مطابق این جدول مصارفمان را تنظیم 

کنیم. گرمای کنونی که تجربه می کنیم 
نسبت به شرایط فصلی درجه حرارت 
بالایــی اســت و ما در طــول مهرماه 
نســبت به شرایط نرمال یک و هشت 
دهم درجه افزایــش گرما داریم؛ این 
یعنی مصرف آب بیشتر، لذا ضرورت 
دارد بــا برنامه ریزی دقیق و همکاری 
همه مردم بتوانیم شــرایط را مدیریت 
و بدونه دغدغه از این شــرایط عبور 
کنیم. امیدواریــم در فصل های آینده 
شــاهد بارش های خوبی باشــیم و 
خشکسالی های مستمری که داشتیم 
جبران شود.  همکاری مردم در مدیریت 
مصرف بسیار مهم بوده و همانطور که 

در مدیریت مصرف برق شاهد بودیم 
و توسط اغلب کارشناسان پیش بینی 
شده بود تابستان امسال خاموشی های 
گسترده داشته باشیم، اما مردم به صحنه 
آمدند همکاری کردند و بدون کمترین 
دغدغه توانســتیم از این شرایط عبور 
کنیم. در شــرایط موجود نیز از مردم 
درخواست می کنیم که با ما همکاری 
کنند، چرا که آب پشت سد ها متعلق به 
مردم است و از مردم می خواهیم الگو 
را رعایت کنند. محرابیان با بیان اینکه 
وزارت نیرو مشابه الگوی صنعت برق 
را برای ایــن موضوع پیش بینی کرده 
است، گفت: مشــترکانی که اقدام به 

صرفه جویی کنند در ســطح زیر الگو 
پنج برابر قیمت پرداخت برقشــان به 
آن ها پــاداش صرفه جویی می دهیم. 
وزیر نیرو با اشــاره بــه موضوع آب، 
خاطرنشان کرد: تقریبا هر متر مکعب 
آب به طور متوسط حدود 600 تومان 
قیمت تعیین شــده و پنج برابر آن، سه 
هزار تومان می شــود. یعنی هر کدام 
از مشــترکان یــک متــر مکعب آب 
صرفه جویی کند، ســه هــزار تومان 
پــاداش تعلــق می گیرد و بــا اندک 
صرفه جویی قبوض مشترکان رایگان 
می شــود و اگر بیشــتر صرفه جویی 
کنند بستانکار می شــوند. وزیر نیرو 

در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا 
تا به حال مشــترکان قبــض رایگان 
داشــتیم یا خیر؟ گفت: برای اولین بار 
در صنعت آب از این روش اســتفاده 
و در صــورت رعایت الگوی مصرف 
قبض مشــترکان رایگان می شــود. 
وی دربــاره مطالبه مردم درخصوص 
بدمصرف ها و پرمصرف ها نیز افزود: 
به طور مثال کســانی که به شستشوی 
گســترده خیابــان، کوچه، ماشــین، 
اســتخرها یا فضای سبز با آب تصفیه 
شده که کیفیت این آب ها تقریبا در حد 
آب معدنی است، اقدام می کنند، باعث 
اعتراض مردم می شود. البته تعداد این 

افراد نسبت به مشترکان خیلی کم است، 
ولی این مصرف اضافه، هم دیگران را 
نگــران می کند و هم اینکه از عدالت و 
انصاف به دور اســت. در حال حاضر 
شــرایط فصل به گونه ای اســت که 
اغلب جا های کشــور کشت نداشته 
و مصرف آب در بخش کشــاورزی 
نداریــم، اگر واقعا فردی رعایت نکند 
و از آب هــای جاری و آب های چاه ها 
مصرف بیهوده بکنــد حتما برخورد 
لازم صورت می گیرد و آب آن ها قطع 
می شود. وزیر نیرو در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه برای مشــترکی که بعد 
از قطــع اولیه دوباره الگوی مصرف را 
رعایت نکند برنامه ای دارید و شدت 
برخــورد وزارت نیرو بــا این افراد تا 
چه حدی است؟ افزود: اطمینانمان به 
همکاری مردم است و نمونه آن را در 

تابستان امسال شاهد بودیم. از طرفی 
اگر فردی باشــد که در این خصوص 
اطلاعی نداشته باشد و ضرورت داشته 
باشــد، توجیه لازم صورت می گیرد و 
درصورت لزوم تعهد می گیریم که اگر 
دوباره الگوی مصرف رعایت نشود، 
اقدامات ســطح بالاتر انجام می شود.  
وزیر نیرو با بیان اینکه در شــهر هایی 
مانند تهران، مشــهد، اصفهــان و در 
بســیاری از شهر های بزرگ با مشکل 
تامیــن آب روبرو هســتیم، گفت: با 
مدیریــت، همکاری مردم با این الگو، 
پاداش صرفه جویــی و با برنامه  قطع 
موقت بــرای مشــترکان بدمصرف ، 
امیدواریم مصارف تنظیم شود و مطابق 
شرایط روز بتوانیم تامین آب مردم را به 
نحو مطلوب انجام دهیم به گونه ای که 
نگرانی برای مردم وجود نداشته باشد.

کاهش ۷۰ درصدی بارندگی های امسال؛

انشعاب آب مشترکان پرمصرف قطع می شود

کشــورهای عقــب مانده تر مــا مانند عراق و افغانســتان توانســتند تــورم را روی 
کمتــر از 5 درصــد کنند اما ما چرا نتوانســتیم تــورم را مهار کنیم این در حالیســت 
کــه همــواره در برنامه هــای توســعه ای خــود از رشــد اقتصادی 8 درصد ســخن 
گفتیــم اما به نظر می رســد این رشــد بــه توهم بیشــتر از عالم واقع نزدیک باشــد.

گروه اقتصادی - مدیر شرکت 
اطلاع رسانی و آموزش بورس گفت: 
چالــش های کنونی بازار، ناشــی از 
ریســک پذیری پایین بین ســرمایه 
گذاران اســت، بسیاری با اصول اولیه 
بازار آشــنا نبودند و این امر زمینه ساز 
ضرر و زیان سنگین ۷0 درصدی این 

افراد در بازار شد.
»محمدهادی ســلیمی زاده« در 
نشست خبری که در محل نمایشگاه 
کیش اینوکس برگزار شد، اعلام کرد: 
در ســال های گذشته فعالیت زیادی 
در شرکت در راستای بهبود وضعیت 

آموزش در بازار سرمایه انجام شد اما 
شاهد وقفه هایی در اجرای این برنامه 

ها بوده ایم.
وی به مأموریت های در دستور 
کار این شرکت اشاره کرد و افزود: در 
زمینه دوره MBA بازار سرمایه، در 
حال رفع و رجوع مشکلات هستیم و 
در تلاشــیم که تا 6 ماه آینده مشکلی 
باقــی نماند و فرآیندهــا به صورت 

الکترونیکی انجام شود.
ســلیمی زاده به مقوله ســواد 
مالی هم پرداخــت و تاکید کرد: این 
مســاله از جمله موضوعاتی است که 

در بــورس دارای بیشــترین تکرار و 
کمترین خروجی بوده است و اکنون 
در حال دســت و پنجــه نرم کردن با 
 معضلات حاضر بر سر راه این مساله 

هستیم.
مدیر شــرکت اطلاع رسانی و 
آمــوزش بورس به ناآشــنایی مردم 
نســبت به بورس کالا اشــاره کرد و 
اظهار داشت: مردم برای حاشیه سود 
60 میلیونــی اقدام به خرید خودرو از 
طریق سایت شــرکت خودروسازی 
می کنند اما برای ســود ٢00 میلیونی 
خودرویی ماننــد دیگنیتی فقط چند 

هزار نفر از طریق بورس کالا اقدام به 
خرید خــودرو می کنند. وی با تاکید 
بر اینکه تمرکز خــود را در مدیریت 
برخی رویدادهای عملی گذاشته ایم، 
ادامه داد: به دنبال آن هســتیم که تا ٢ 
سال آینده به برنامه ای موثر با شاخص 

معین دست پیدا کنیم.
ســلیمی زاده افــزود: بنیه مالی 
به عنــوان یکــی از مهمترین مولفه 
 ها در حوزه ســرمایه گــذاری تلقی 

می شود.
مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی 
و آمــوزش بورس به مقوله ای مهم به 

نام مدیریت ریسک اشاره کرد و اظهار 
داشت: چالش های فعلی بازار، ناشی 
از ریســک پذیری پایین بین سرمایه 
گذاران اســت، بسیاری با اصول اولیه 
بازار آشــنا نبودند و این امر زمینه ساز 
ضرر و زیان سنگین ۷0 درصدی این 

افراد در بازار شد. 
وی با بیان اینکه در تلاشــیم در 
فضای آموزشــی این مسایل را رفع 
کنیم، افزود: امیدواریم در یک ســال 
آینده به چند محصول دســت یافته 
 و بــازار و شــبکه توزیــع آن را پیدا 

کنیم.

ریسک پذیری پایین بین سرمایه گذاران، چالش کنونی بازار سرمایه

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون عمران مجلس گفـت: جز بانک مسکن سایر بانک ها کمتر از ٢ درصد به وظیفه خود 
در پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن عمل کردند که این نشان دهنده عدم اراده جدی بانک ها در حوزه تسهیلات مسکن 
است. محمدرضا رضائی کوچی پس از نشست مشترک امروز کمیسیون عمران با وزیر راه و شهرسازی گفت: با توجه به 
اینکه 1۴ ماه از ابلاغ قانون جهش تولید مسکن گذشته باید برای مردم توضیح دهیم که تاکنون چه کاری انجام شده است.

وی با بیان اینکه وزارت راه در حوزه تأمین زمین به خوبی عمل کرده و برای ٢ میلیون واحد مســکونی زمین آماده 
است اظهار کرد: اما در زمینه ساخت واحدهای مسکونی که به تسهیلات بانکی مرتبط بوده رضایت نداریم. بانک ها مکلف 
هستند 360 هزار میلیارد تومان در سال اول به حوزه مسکن تسهیلات پرداخت کنند که متاسفانه جز بانک مسکن سایر 
بانک ها  کمتر از ٢ درصد به وظیفه خود در پرداخت تسهیلات عمل کردند، این به معنی نبود اراده جدی در بانک در حوزه 
تسهیلات مسکن است. امیدواریم در جلسه شورای عالی مسکن که با حضور رئیس جمهور برگزار می شود بانک ها مکلف 
به پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن شوند چرا که مردم ثبت نام و آورده اولیه خودشان را نیز واریز کرده اند، اگر مشکلات 

تسهیلات بانکی حل شود شاهد نتیجه گرفتن قانون جهش تولید مسکن خواهیم بود.

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

بانک ها کمتر از دو درصد به تکلیف خود عمل کرده اند

گروه اقتصادی - رییس کل بانک 
مرکزی از صدور چک الکترونیک در دو 
هفته آینده خبر داد و گفت: ساماندهی 
صندوق های قرض الحســنه از ســال 
گذشته در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گرفت و شورای پول اعتبار دستورالعمل 
تاسیس این صندوق ها را تصویب کرد. 
علی صالح آبــادی در آیین رونمایی از 
ســامانه شــبکه فراگیر قرض الحسنه 
شفق اظهار کرد: یکی از راهبردهای مهم 
بانک مرکزی اقدامات مبانی بر فناوری 
است، زیرا بدون سامانه امکان نظارت 
وجــود ندارد . از اقدامات انجام شــده 
در این خصوص ساماندهی پایانه های 
فروشگاهی است که در ماه های گذشته 
این پروژه به اتمام رســید و اقدام دیگر 
اصلاح قانون چک اســت که عملیاتی 
شــد و دو هفته آینده چک الکترونیک 

صادر می شود.
صندوق های  ســاماندهی 
قرض الحســنه در دســتور کار 

بانک مرکزی
رییس کل بانــک مرکزی با بیان 
اینکه تسهیل دسترســی مردم به نظام 
پولی و بانکی است، گفت: صندوق های 
قرض الحسنه ابزار مهم شمولیت مالی 
اســت و بر این اســاس ســاماندهی 
صندوق های قرض الحســنه از ســال 
گذشته در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گرفت و شورای پول اعتبار دستورالعمل 
تاسیس این صندوق ها را تصویب کرد. 
صالح آبادی ادامه داد: در دســتورالعمل 
جدید سرمایه صندوق های کوچک 350 
میلیون تومان، متوسط یک میلیارد تومان 
و بزرگ سه میلیارد تومان در نظر گرفته 
شــد؛ همچنین اعطای وام 30 میلیون 
تومان برای صندوق های کوچک، 50 
میلیون تومان صندوق متوســط و 100 
میلیون تومان بــرای صندوق بزرگ با 
دوره بازپرداخت 60ماهه تعیین شــد. 
وی از آمادگــی بانــک مرکزی صدور 
مجــوز تاســیس صندوق های قرض 

الحسنه خبر داد و گفت: صندوق های 
موجود نیز یک ســال فرصت دارند که 
خود را با دســتورالعمل جدید شورای 
پول و اعتبار تطبیــق دهند.رییس کل 
بانک مرکزی با اشاره به رونمایی سامانه 
شبکه فراگیر قرض الحسنه شفق گفت: 
1٢ صندوق قرض الحسنه به این سامانه 
متصل شدند و امیدواریم صندوق های 
دیگر نیز به این ســامانه متصل شوند و 
از مزایای آن بهره مند شوند. صالح آبادی 
با اشــاره به تسهیل اعطای تسهیل خرد 
به متقاضیان، گفت: با توجه به وام های 
پرداختی صندوق قرض الحسنه که خرد 
هستند، این صندوق ها می توانند برای 
اعتبارسنجی مشــتریان خود به سامانه 
ملحق شــوند اطلاعات لازم را کسب 

کنند.
۶۶ درصد تســهیلات بانکی 
در خصوص ســرمایه در گردش 

تولید پرداخت می شود
رییس کل بانک مرکزی همچنین 

در جمع خبرنگاران با اشاره به اهمیت 
تســهیلات اشــتغال گفت: وام های 
تولیدی به عنوان موتور ایجاد اشــتغال 
اهمیــت دارد و 66 درصد تســهیلات 
بانکی در قالب تســهیلات سرمایه در 
گردش برای تولید پرداخت می شود و 
15 درصد از تسهیلات کل بانکی هم به 
عنوان تسهیلات خرد و قرض الحسنه 
پرداخت می شــود. وی دربــاره عدم 
محدودیت صندوق های قرض الحسنه 
با اتصال به ســامانه شفق گفت: سامانه 
شفق به هیچ وجه محدودکننده نیست، 
بلکه می خواهیــم فعالیت صندوق ها 
نظام منــد شــود و از مــواردی مانند 
پول شویی و یا فرار مالیاتی جلوگیری 

کنیم.
رشــد ۴۹ درصدی پرداخت 

تســهیلات بانکی نسبت به سال 
گذشته

صالح آبــادی درباره تســهیلات 
پرداختی به بانکی در سال جاری گفت: 
در سال گذشته 3۴00 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات توسط شبکه بانکی پرداخت 
شد و امسال با رشد ۴1 درصدی نسبت 
به مشابه ســال قبل در نیمه اول 1۹5۴ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت 

شده است.
فعالیــت ۳ هــزار صندوق 
قرض الحســنه در کشور/ بانک 
صنــدوق   ۱5۰۰ از  مرکــزی 
اطلاعاتی  هیچ  قرض الحســنه 

ندارد
نعمت الله کیمــی، مدیر نظارت 
بر مؤسســات مالی بانک مرکزی  هم 

در این مراســم گفت: در حال حاضر 
حدود 3 هزار صندوق قرض الحسنه در 
کشور وجود دارد که از این تعداد 1500 
صندوق قرض الحسنه هیچ اطلاعاتی در 
اختیار بانک مرکزی قرار نداده اند و حتی 
بانک مرکزی اطلاع ندارد که محل این 
صندوق ها و فعالیت شان چگونه است. 
وی افزود: بر اساس مصوبه شورای پول 
و اعتبار باید صندوق های قرض الحسنه 
اطلاعــات خود را در ســامانه ای که از 
سوی بانک مرکزی اعلام می شود اعلام 
کنند در این زمینه سامانه شبکه فراگیر 
قرض الحسنه )شفق( امروز راه اندازی 
شــده تــا اطلاعــات صندوق هــای 

قرض الحسنه در آن بارگذاری شود.
به گفتــه کریمی، ســه دســته 
صندوق های قرض الحسنه وجود دارد 

که ۹00 صندوق بر اساس قانون برنامه 
ششــم توسعه تحت پوشش و نظارت 
ســازمان اقتصاد اســلامی قرار دارد؛ 
همچنین ۷۹ صندوق قرض الحسنه از 
بانک مرکزی مجوز گرفته که تعدادی از 
آنها صندوق های بزرگ و چند شعبه ای 
هســتند، مانند صندوق قرض الحسنه 
امداد ولایت و صندوق قرض الحســنه 
بنیاد شهید. مدیر نظارت بر مؤسسات 
مالی بانک مرکزی اضافه کرد: تعدادی از 
صندوق های قرض الحسنه نه زیر نظر 
ســازمان اقتصاد اسلامی و نه با مجوز 
بانک مرکزی هســتند که تعداد آنها به 
1500 صندوق می رســد و حتی بانک 
مرکــزی اطلاعات آنها از نظر شــعب 
ندارد در برخی از شهرها ضریب نفوذ 
بالایی در صندوق های قرض الحســنه 

وجود دارد و میزان جذب سپرده آنها از 
شعبه های بانک هم بیشتر است. میانگین 
وام های قرض الحســنه در صندوق ها 
زیــر 10 میلیون تومان بوده، اما در عین 
حال بحران هایی که از برخی صندوق ها 
با رشــد نامتعــارف آنهــا راه افتاد نیز 
چشمگیر بوده است، البته صندوق های 
قرض الحســنه در اعطای تســهیلات 
خرد نســبت به بانک ها موفق تر بودند 
و نیازهــای مــردم را به راحتی برآورد 

می کنند.

گروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی گفت: باید پیش از 
ارائه لایحه بودجه، برای مســاله نرخ 
خوراک و سایر متغیرهای بودجه یک 
توافقــی بین وزارتخانه هــای مرتبط 
در دولــت و کمیســیون های مرتبط 
در مجلس انجام شــود. »سید احسان 
خاندوزی« در نشست با فعالان صنعت 
پتروشیمی، اظهار داشت: نگاه ما به تعیین 
متغیرهایی که به صنایع و فعالیت های 
اقتصادی کسب وکار باز می گردد، نگاه 
درآمدی نیســت؛ نگاه درآمدی، نگاه 
اشتباهی است، همان طور که در مساله 
خصوصی سازی و واگذاری ها نیز نگاه 
اشتباهی وجود داشته است. متأسفانه 
نــگاه درآمدی، نگاه رایجی بوده که به 
عواقب بلندمدت توجه نمی کند و فقط 
با یک نگاه کوتاه مدت به دنبال کســب 
درآمــد برای چند ماه اســت. این نوع 
نگاه، پیامدهای منفی مانند بی اعتمادی 
ســرمایه گذاران را ایجــاد می کنــد و 

انگیزه ســرمایه گذاری در صنایع را در 
بلندمدت، تضعیف می کند. وزیر اقتصاد 
گفت: زمانی که درهای بیرونی به روی 
ما بســته است، باید ســرمایه گذاری 
داخلی حمایت شــود و سرمایه گذار 
به جای اینکه سرمایه خود را در جایی 
که مضر و مخل رشــد اقتصادی است 
در طرح های اقتصادی سرمایه گذاری 
کند.به دلیل اینکه نگاه ما نگاه درآمدی 
نیســت، باوجوداینکه پارسال وزارت 
نفت و سازمان برنامه، پیشنهادها دیگری 
داشــتند ما اصرار کردیم که برای نرخ 
خوراک پتروشــیمی، سقف بگذاریم. 
وی بــا بیــان اینکه نــگاه درآمدی در 
لایحه بودجه، نگاه اشتباهی بوده است، 
اضافه کرد: امســال نیز همچنان از این 
موضــوع، حمایت خواهیم کرد. وزیر 
اقتصاد با اشاره به اینکه پتروشیمی ها، 
پیشــانی کارنامه صنعتــی جمهوری 
اســلامی ایران هستند، ادامه داد: اگر به 
چند دهه قبل بازگردیم و بخواهیم چند 

کار اقتصادی بزرگ در کشور را معرفی 
کنیم، قطعاً یکی از آنها توســعه شتابان 
صنعت پتروشــیمی است. اتفاقاتی که 
در ٢0 و 30 ســال گذشــته در صنعت 
پتروشــیمی رخ داده با تاریخ گذشته ما 
و وضعیت رقبا، قابل مقایســه نیست. 
خاندوزی خاطرنشان کرد: معتقدیم که 
سودآوری، حق فعال اقتصادی و بخش 
خصوصی است، درعین حال، التزام به 
قانون و پرداخت مالیات و سایر موارد 
نیز حق دولت است. براین اساس، باید 
کمــک کنیم تا بــرای آذرماه که لایحه 
بودجــه به دولت می رود از ابتدا درباره 
مسائل مطرح شده، توافقاتی در دولت و 
مجلس وجود داشته باشد. وزیر اقتصاد 
اظهار داشــت: باید پیش از ارائه لایحه 
بودجه، برای مساله نرخ خوراک و سایر 
متغیرهای بودجه بین وزارتخانه های 
مرتبــط در دولت و کمیســیون های 
مرتبــط در مجلس مانند کمیســیون 
اقتصــادی و انرژی، یک توافقی انجام 

شــود. خاندوزی با بیان اینکه شایعات 
به سرعت در بخش های مختلف مانند 
بازار سرمایه می چرخد و عوارض ایجاد 
می کند، خاطرنشان کرد: براین اساس، 
اگــر بتوانیم بــرای متغیرهای لایحه 
بودجه 1۴0٢، قبل از طرح در کمیسیون 
تلفیــق توافق کنیم، کار امیدبخشــی 
خواهد بود تا بدین شــکل، متغیرهای 
اقتصادی برای صاحبان صنایع و فعالان 
اقتصادی قابل پیش بینی باشــد. وی با 
اشــاره به برخی از مشــکلات مطرح 
شده توسط فعالان صنعت پتروشیمی، 
گفت: راهکار اصلی رفع این مشکلات 
این اســت که در زمان تصویب قانون 
بودجه، برای آنها چاره اندیشی شود تا 
نیاز به اصلاحیه یا استفســاریه نباشد.

وزیر اقتصــاد درباره مشــکل بدهی 
تولیدکنندگان اوره به شــرکت گاز و 
طلب آنها از جهاد کشــاورزی، اظهار 
داشــت: کمک می کنیم کــه بدهی و 
طلب آنها، تهاتر شود. خاندوزی ادامه 

داد: درباره مشکلات مالیاتی که مطرح 
شد، رئیس سازمان امور مالیاتی نشستی 
را با فعالان صنعت پتروشیمی برگزار 
خواهد کرد تا مشکلات برطرف شود.

وی گفــت: معــاون اقتصادی 
وزارتخانه به عنوان نماینده وزارتخانه 
در بررسی طرح ها و لوایح در کمیسیون 
اقتصــادی دولــت، نیز پیشــنهادها 
مکتــوب درباره تعییــن نرخ خوراک 
و متن پیشــنهادی برای لایحه بودجه 
ســال 1۴0٢ را اخذ و پیگیری می کند 
تا این گونه نباشــد که پس از تصویب 
قانون بودجه به دنبال حل مساله باشیم.

صنعت پتروشیمی هر هفته 
۳۰۰ میلیون دلار ارز به ســامانه 

نیما تزریق می کند
»احمد مهــدوی ابهری« دبیرکل 

انجمن کارفرمایی صنایع پتروشــیمی 
ایران، در این نشست با اشاره به جایگاه 
صنعت پتروشــیمی گفــت: صنعت 
پتروشــیمی هر هفته بین 300 تا 350 
میلیون دلار ارز به ســامانه نیما تزریق 
می کند. وی خاطرنشــان کــرد: برای 
دســتیابی به اهداف اسناد بالادستی و 
درآمدزایی، باید به تقویت بخش تولید 

توجه کرد.
پتروشــیمی  صنعــت 
5۴ میلیــارد دلار برای کشــور 

ارزآوری داشت
»فریبرز کریمایی« قائم مقام انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
نیــز در این نشســت اظهار داشــت: 
ظرفیت اسمی صنعت پتروشیمی ٢.۹0 
میلیون تن و تولید واقعی 63.3 میلیون 

تن است. وی اضافه کرد: در اوج تحریم 
یعنی ســال های ۹۷ تا 1۴01، صنعت 
پتروشیمی بیش از 5۴ میلیارد دلار برای 
کشور ارزآوری داشت. نشست فعالان 
صنعت پتروشــیمی با حضور »ســید 
احسان خاندوزی« وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، »داوود منظور« رئیس سازمان 
امور مالیاتی، »محمد هادی سبحانیان« 
معــاون سیاســتگذاری اقتصادی در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار 
شد. فعالان صنعت پتروشیمی در این 
دیدار به بیان مشــکلات و چالش های 
این صنعــت در بخش تأمیــن مالی، 
نرخ خــوراک، مالیات، مطالبات و… 
پرداختند.بــه گفته فعالان این صنعت، 
واحدهــای تولیدکننده اوره حدود 33 
هزار میلیــارد تومان بابت تحویل کود 

اوره، از نهادهای ذی ربط طلب دارند، 
این در حالی است که آنها بابت درآمدی 
که هنوز به حساب آنها واریز نشده، هم 
باید مالیات بپردازند و هم طلب شرکت 
گاز را پرداخت کنند. مسائل مربوط به 
مالیات، مالیات ارزش افزوده صادرات 
و… نیــز از دغدغه های دیگر مطرح 
شده توسط فعالان این صنعت بود که 
وزیر اقتصاد اعلام کرد: در نشســتی با 
ســازمان امور مالیاتی، این مســائل و 

مشکلات بررسی شود.

رییس کل بانک مرکزی خبر داد:

صدور چک الکترونیک در ۲ هفته آینده 

وزیر امور اقتصادی و دارایی مطرح کرد؛

نگاه وزارت اقتصاد به بودجه، درآمدزایی نیست


